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قسم هندسة التصميم الميكانيكي
اختصاص أتمتة الإنتاج

كفصاةلا يعد موضوع الموازنة بين الخطوط التجميعية مص  اننشصطة المةمصة د اةارلا اننتصاج والعمليصال لمصا لصم مص  اهميصة بال صة د ر ص 
حصد  د و اعلية الخط التجميعي والقضاة على الوقت العاطل، حيث يمك  م  خلال الموازنة التعرف الى طبيعصة اننشصطة والمةصال التصي ت

.الخط

وذلص  مص  د هذا البحث تمت ةراسة مختلف الطرق المتبعة د موازنة الخطوط وم  ثم تحديد نمط البرمجة الخطية د معالجة المشصكلة
.خلال تطوير برنامج حاسوب يقول بعملية الموازنة بشكل تلقائي

المختلفصة تم بناة خوارزمية خاصة لمعالجة كا ة الخطوط الص يرلا والكبيرلا وبدقة عالية وذل  م  خلال اجراة عدلا اختبارال على الخوارزميصال
وم  ثصم  Visual Studioباستعمال برنامج  #C قد تمت كتابة البرنامج بل ة . وةمجةا وبناة الخوارزمية الجديدلا بناة على أ ضل النتائج المحصلة

ول بعمليصة وبالتصا  حصصلنا عصلى برنصامج يقص. تم اجراة اختبارال لحانل مدروسة وحانل محاكصالا واختبصار تطبيقصي للتحقص  مص  نتصائج البرنصامج
سصعة مص  الموازنة م  خلال توزي  المةال على المحطال د خطوط التجمي  بشكل مثا  وبحلول ةقيقة وضم  حدوة وقيوة مدروسة ووا
الحلصول الناتجصة ةراسة امكانية تطبيقةا و   كا ة احتمانل تركيبال سرع وبارامترال الخط، حيث يقول بإيجاة الحلصول ان ضصل بصين مجموعصال

.وبدقة وكفاةلا عالية وةون الحاجة الى الحلول التقريبية أو التجريبية

.مي علماً بأن البرنامج المعد د هذا البحث يستخدل الخوارزميال لحل مشكلال أمثلة معقدلا تتعل  بسلاسل وخطوط الإنتاج والتج

ب المختلفصة لأجصل كما يتيح حسصاب النسص. صمم البرنامج لإيجاة النسب الأمثل م  الآنل والعمال التي نحتاجةا للحصول على الإنتاجية المطلوبة
.تطوير الخط وزياةلا اننتاجية وإسقاطةا على الخطوط الموجوةلا وتحديد أ ضل نةج يمك  اتباعم لتحسين المعمل

ال حيصث يأخصذ يعمل البرنامج باستخدال خوارزميال برمجة خطية م  خوارزميال اخرى لإيجاة نسب تصد   الإنتصاج والحلصول النسصبية بصين المحطص
يصتم أخصذها بعصين البرنامج بيانال الإةخال حول محطال الإنتاج ويحسب التركيبة الأ ضل للمنشألا الإنتاجية بكامل خطوطةا، ضم  قيصوة حسصابية

.انعتبار ككميال اننتاج واستةلاك المواة والزم 

يسمح استخدال البرنامج بتنظيم وتخطيط توزيعال المعامل بشكل  عال
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Balancing assembly lines is a critical activity in production and operations management, as it significantly enhances the 
efficiency and effectiveness of the assembly line while eliminating idle time. Through line balancing, we can identify the nature 
of activities and tasks performed on the line.

This research examines various methods used in assembly line balancing and adopts linear programming as the primary 
approach to address the problem. A computer program was developed to automate the balancing process.

A custom algorithm was designed to handle both small and large assembly lines with high precision. This was achieved by 
testing and integrating multiple algorithms, then developing a new one based on the best results. The program was coded in C# 
using Visual Studio and rigorously tested through theoretical cases, simulations, and practical applications to verify its accuracy.

The resulting program optimally distributes tasks across workstations in assembly lines, providing precise solutions within a 
wide range of constraints. It evaluates all possible configurations of line speeds and parameters, identifying the best 
solutions among generated options with high accuracy and efficiency—eliminating the need for approximate or trial-and-error 
methods.

The program employs advanced algorithms to solve complex problems related to production and assembly lines. It is designed to 
determine the optimal ratios of machines and workers needed to achieve target productivity levels. Additionally, it calculates 
various scenarios for line development, productivity improvement, and process optimization, helping factories determine the 
best strategies for enhancement.

Using linear programming combined with other algorithms, the program determines production flow rates and optimal 
workstation allocations. It processes input data about production stations and computes the best configuration for the entire
facility, considering constraints such as output quantities, material consumption, and time.

This tool enables efficient organization and planning of factory layouts, ensuring optimal resource allocation and operational 
performance.


